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کواکبیان:
لقب امام رضا )ع( بخاطر رضایت مردم از ایشان بود

دبیرکل حزب مردم ســالاری گفت: لقب امام رضا )ع( بخاطر رضایت مردم از 
ایشان بود. تمام افتخار ما این است که در کنار مردم می ایستیم.

مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری در اختتامیه مراسم عزاداری ماه 
صفر هیئت عشاق الائمه حزب مردم سالاری گفت: در روایات داریم امام رضا )ع( 

را امام رضا خواندند چون مردم از ایشان راضی بودند.
وی افزود: لذا باید همه ی دست اندرکاران بدانند اگر خدای نکرده در مسیر این 
مردم بخواهند سنگ اندازی کنند و باعث خشم و اذیت و آزار آنها باشند، شوخی 

می کنند که بگویند ولی نعمت ما امام رضا)ع( است.

ویژه

سجاد عابدی گزینه ریاست سازمان هوش مصنوعی
گروه سیاسی: سجاد عابدی در شهر تنکابن در خانواده ای متدین متولد شد. او 
اولین فرزند خانواده است. او دوران ابتدایی، راهنمایی و دبیرستان را در زنجان 
و تهران طی کرد و پس از آن در سال ۸۴ موفق به کسب مدال طلای مسابقات 
جهانی فیزیک دانشگاه هاروارد آمریکا و اولین کتاب خود در این حوزه شد. پس 

از آن در رشته فیزیک تا مقطع کارشناسی ارشد به تحصیل پرداخت.
عابدی طی دورهای تغییر رشــته داده و در مقطع کارشناســی ارشد امنیت 
به تحصیل می پردازد و ســرانجام در مرکز رابرت ویلهلم موسســه تکنولوژی 
ماساچوست در رشته مطالعات امنیت ملی موفق به اخذ مدرک دکتری می شود.

عابدی ســابقه تدریس در حوزه مدیریت اطلاعات، هوش مصنوعی و مدیریت 
تهدیدات سایبری را در دانشگاه های کشور دارد.

از دیگر سوابق وی عضویت در اندیشکده دفاع و امنیت ملی، مدیر گروه روابط 
بین الملل انجمن ژئوپولوتیک و ریاســت مرکز مطالعات امنیت سایبری کشور 
می باشد. عابدی مسلط به زبان های انگلیسی و عربی بوده و از او مقالات و آثار 
پژوهشی متعددی در حوزه های فرماندهی و کنترل، استراتژی سایبری، نظریه 
سازی سایبری و جریان سازی امنیتی در مطبوعات و نشریات داخلی و خارجی 
) انگلیســی- عربی ( به چاپ رسیده است.  بر اساس آخرین خبرها از کابینه 
دولت چهاردهم، از دکتر سجاد عابدی به عنوان ریاست سازمان هوش مصنوعی 

کشور نام برده می شود.

رویداد

کنایه آذری جهرمی به مخالفت علم الهدی 
با حضور زنان در ورزشگاه ها

محمدجواد آذری جهرمی، وزیر پیشــین ارتباطات در یادداشتی تلگرامی در 
واکنش به حضور رونالدو در ایران، نوشت: »رونالدو در ورزشگاه قلعه حسن خان! 
با تنها اندکی فهم رسانه، آثار مخرب روانی این تیتر بر ذهن مخاطب قابل درک 
است. زمانی که تیتر خبر این میزان مخرب است، به راحتی می توان حدس زد 
که رخداد واقعی آن چه آثاری خواهد داشــت! وقتی به همت آســتان مقدس 
رضوی، ورزشگاه به روز و مجهزی مانند ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد را داریم، 
نباید نگرانی بی مورد داشــته باشیم. اینکه مدیران ورزشی کشور بجای حضور 
در مشهد، مذاکره و حل مساله با مالک ورزشگاه؛ در مصاحبه های رسانه ای لب 
به گلایه می گشایند؛ راهگشــا نیست؛ بلکه مخرب است! پخش اخباری چون 
مخالفت عالمی با حضور زنان در ورزشگاه نیز، مانع انجام بازی های ملی در آن 
ورزشگاه نیست. تنها اندکی درایت و رعایت احترام، حلال مساله است که انگار 

وجود نداشته است...
آقایان مدیر محترم!

بجای مصاحبه، چاره کنید! تا دیر نشده است...«

واکنش نماینده مجلس به وام میلیاردی 
رئیس سازمان بورس

سخنگوی هیات رئیسه مجلس به دریافت وام میلیاردی توسط رئیس سازمان 
بورس واکنش نشــان داد. علیرضا سلیمی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس در 
واکنش به دریافت وام میلیاردی توسط رئیس سازمان بورس در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »یک زمان در مجلس عرض کردم این آقای عشــقی بورس را 
عشــقی اداره می کند. لشــگری خبرنگار و ... به ســمت بنده گسیل داشت تا 
عملکرد خود را ســفید نشــان دهد. حالا هم که واقعا »عشقی« از پول مردم 
وام های میلیاردی با سود پایین برای خود در نظر گرفته. واقعا که عشقی خیلی 

خیلی عشقی است.«

وام میلیاردی رئیس سازمان بورس 
از نگاه رئیس جبهه اصلاحات

رئیس جبهه اصلاحات به دریافت وام میلیاردی توســط رئیس سازمان بورس 
واکنش نشان داد.دآذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات در واکنش به دریافت 
وام میلیاردی توســط رئیس سازمان بورس در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»وام عشقی فقط یک نمونه از بوروکراسی به شدت پیچیده، غیرشفاف و فاسد 
و رانتی اســت. این اجزاء مدام در حال بازتولید رانت و فســار در کشورند و از 
قضا اگر قرار است وفاقی شکل گیرد، گام اول پذیرش و پاسخگویی سهم همه 
عوامــل حقیقی و حقوقی این پدیده و تمکین بــه به لوازم حل این بحران در 

حکمرانی است.«

طعنه سنگین مهاجری به رئیس سازمان بورس
محمد مهاجری، فعال سیاســی اصولگرا در یادداشتی تلگرامی نوشت: »آقای 
عشقی رئیس سازمان بورس در واکنش به نامه سازمان بازرسی کل کشور که 
وام ۱۰میلیارد تومانی وی و اعضای هیات مدیره بورس را افشــا کرد با پررویی 
تمــام، آن را قانونی می داند و مبلغ مذکور را بدلیل محدودیت هایی که برایش 
ایجاد شده حق خود می داند. او می  گوید چنین ارقامی به سایر کارکنان سازمان 
بورس هم  پرداخت شــده. اگر این حرف او راســت باشد که چه فاجعه بزرگی 
اتفاق افتاده و اگر دروغ باشد چه تهمتی به  کارمندان وارد شده. بقیه کارمندان 
دولت آدم نیســتند که این وام ها فقط سهم بورســی ها شده؟ بورس در دوران 
عشــقی در بحرانی ترین حالت خود بوده و او نالایق ترین رئیس بورس است و 
عجیــب که حالا مزد بی لیاقتی خــود را در قالب وام  نجومی دریافت کرده. در 
حالی که کارآفرینان و مردم عادی برای شــندرغاز تسهیلات، پاشنه در بانک ها 

را از جا می کنند، وام مثل راحت الحلقوم از گلوی آقای عشقی پایین می رود.
کاش آقای پزشــکیان سخنان مولا در نهج البلاغه را که فرمود  اگر کارگزاران، 
بیت المال را حتی به کابین زنان خود درآورده باشــند، از آنان بازمی ستاند، در 

مورد مدیران پررو اعمال کند.

سوشیال

انتخابات آمریکا؛ رقابتی که به مو بند است 
ادامه از صفحه 1

در ســوی دیگر دموکرات ها که تاکنون حمایتی همه جانبه از اســرائیل 
داشته و شریک نسل کشی صهیونیســت ها بوده اند، نتانیاهو را به وضوح در 
کمپ ترامپ می بینند. طبق تجربه تاریخی از دموکرات ها نیز انتظار رفتاری 
به نفع مردم فلســطین نمــی رود کما این که در یازده ماه اخیز نیز شــاهد 
نبوده ایم. اما، منطقا بــرای حفظ منافع خود باید حداکثر تلاش را به منظور 
برقراری آتش بس به انجام برســانند تــا در فضای آتش بس به مرحله نهایی 
انتخابات وارد شوند و خود را بخشی از راه حل منطقه معرفی کنند و تا حدی 
آراء جنبش های پروگرســیو را هم همراه خود سازند. این اقدام، دو راه بیشتر 
ندارد؛ قانع کردن نتانیاهو به آتش بس، یا کنار زدن او به هر طریق و شــاید 
تلفیقــی از آتش بس و کنار زدن او. چرا که حتی با فرض آتش بس، احتمال 

ماجراجویی نتانیاهو در جبهه ای دیگر چه دور و چه نزدیک بعید نیست. 
این یادداشــت بر معادله نتانیاهو و انتخابات آمریکا متمرکز بود و به این 
معنی نیســت که آنان را فعال ما یشــاء در همه چیز بداند و روشن است که 
جریانــات مهم دیگری در منطقه از جمله ایران و همپیمانان ایران، بر جنگ 
غزه و سرنوشت انتخابات آمریکا تاثیرگذار خواهند بود. باید منتظر ماند و دید 
در روزها و هفته های آینده، کدام جریان داخلی آمریکا بیشــترین تاثیر را بر 
جنگ غزه و جریانات داخلی اســرائیل و یا کدام رخداد در منطقه و اسرائیل 

بیشترین تاثیر را بر انتخابات آمریکا خواهد گذاشت. 

یادداشت

ماموریت ویژه دولتمردان از نگاه یوسفیان ملا:
همه اعضای دولت باید

به دنبال رفع تحریم بروند
نماینده ادوار پیشین مجلس گفت: در حال حاضر مهم ترین 
مســأله  تضامنی برای دولت، مســأله تحریم است. تحریم 
مســأله ای است که همه اعضای دولت باید با هم به دنبال 
حل آن بروند و مسأله را به نحوی حل کنند. تحریم موردی 
نیست که یک وزارتخانه ای خود را کنار بکشد. نیمی از این 
مسأله تصمیم جمعی است که به مسئولیت تضامنی همه 

اعضای دولت باز برمی گردد.
عزت الله یوسفیان، نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با ایلنا گفت: تصمیم گیری در دولت، مســئولیت 
تضامنی دارد و یعنی همه با هم برای آنچه در دولت تصمیم 
می گیرند، مسئول هستند. در حال حاضر مهم ترین مسأله  
تضامنی برای دولت، مسأله تحریم است. تحریم مسأله ای 
اســت که همه اعضای دولت بایــد با هم به دنبال حل آن 
بروند و مسأله را به نحوی حل کنند. تحریم موردی نیست 
که یک وزارتخانه ای خود را کنار بکشد. نیمی از این مسأله 
تصمیم جمعی است که به مسئولیت تضامنی همه اعضای 

دولت باز برمی گردد.
ایــن نماینــده ادوار مجلس در ادامه گفت: دســتگاه ها و 
وزارتخانه ها در مســائلی که اهمیت دارد و می دانند کلید 
حل برخی از مشکلات کشور است، کار تخصصی خودشان 
را پیش نکشند، مگر اینکه به وظیفه تخصصی خود عمل 
کنند.شما نمی توانید بگویید مســأله بانک ها، سوئیفت و 
FATF فقــط مربوط به بانک مرکزی یــا وزیر اقتصاد و 
دارایی که عضو دولت هستند بوده و آن ها باید رأی بدهد. 
نه، وزیر آموزش و پــرورش، وزیر امورخارجه، وزیر میراث 
فرهنگی و گردشگری و همه وزرا باید رای دهند که به آن 

مسئولیت تضامنی می گویند.
وی افزود: مســئولیت تضامنی اعضای دولت، به مراتب از 
مسئولیت تخصصی آنها بیشتر خودش را نشان می دهد و 
مشــکل عمده هم همین است. یعنی ما باید مشکل عمده 
را حتما و یقینا حــل کنیم تا بتوانیم به آن نقطه مطلوب 
برسیم. چون در اقتصاد اگر مسأله تحریم  حل شود، بخشی 
از مشکلات وزارت آموزش و پرورش در قسمت چاپ کتاب 
و واردات کاغذ و ... حل می شود. بسیاری از داروهایی که ما 
به آن نیاز داریم به ظاهر می گویند تحریم نیست، اما عملا 
بخشــی از مردم که گرفتار بیماری هستند دچار مشکل 
شده اند و برخی از داروهای بیماران به دلیل تحریم جلوی 
وارداتش گرفته شده است. نمی شود بگویید وزارت بهداشت 
بــرود و وزارت اقتصاد به او دلار بدهــد تا دارو بخرد خیر. 
وزارت بهداشــت هم در این بخش با مســئولیت تضمانی 
کــه دارد، در رفع تحریم تصمیم گیرنده اســت. بنابراین 
دستگاه هایی که مشارکت تضامنی دارند باید بیشتر به آن 
بخش توجه کنند تا مسئولیت های تخصصی آنها حل شود.

اکرمی:
پزشکیان از وضع مملکت

کاملا آگاه است
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: ظرفیت های بســیار در 
اقتصاد، اجتماع، سیاســت و فرهنگ داریم که دولت باید 
برای فعال تر شدن آن برنامه ریزی داشته باشد و اولویتش 
را خارج شــدن ظرفیت های این بخش ها از انحصار افراد و 

طبقات خاص قرار دهد.
حجت الاسلام و المسلمین سیدرضا اکرمی در گفت وگو با 
ایسنا، با اشاره به اولویت های دولت چهاردهم، اظهار کرد: 
از اظهارات دکتر پزشــکیان دریافتیم که ایشان به خوبی و 
به شــکلی همه جانبه وضع مملکت و موجودی های آن را 
می داند، سابقه طولانی نمایندگی مجلس شورای اسلامی و 
تجربه وزارت بهداشت را در کارنامه دارد و در متن جامعه و 
کنار مردم گام برمی دارد که بر آگاهی و تسلطش نسبت به 

وضعیت کشور می افزاید.
وی افزود: نخســتین اولویت دولت دکتر پزشکیان، ایجاد 
وحــدت و وفاق همه جانبه میــان همه افــراد، گروه ها و 
جریاناتی است که جمهوری اسلامی، ایران و رهبری انقلاب 
را قبــول دارند تا بتوان از دل ایــن وحدت و وفاق، زمینه 
همکاری و تعامل هرچه بیشــتر آنان با یکدیگر برای حل 

مشکلات کشور را شاهد بود.
عضو جامعه روحانیت مبارز یادآور شد: ایران ظرفیت های 
بســیاری در حوزه هــای اقتصادی، اجتماعی، سیاســی و 
فرهنگی دارد که دولت باید برای فعال تر شدن این بخش ها 
نیز برنامه ریزی داشــته باشد و اولویت خود را خارج  شدن 
ظرفیت های ایــن بخش ها از انحصار افراد و طبقات خاص 
قرار دهد. ما کشوری با بیش از ۸۵ میلیون جمعیت داریم 
که از منابــع معدنی و طبیعی فراوانی برخوردار اســت و 
دولت باید زمینه ای فراهــم کند تا همه بتوانند از مواهب 
این نعمت ها و ظرفیت ها برخوردار شوند و از توانمندی های 
کشــور در حوزه های علمی، اقتصادی و تعاملات فرامرزی 

نیز استفاده شود.
اکرمی تاکید کرد: تجربه کشورها در جهان نیز نشان داده 
کــه باید اقتصاد را از حالت دولتی خارج کرد و به ســمت 
تقویت بخش های تعاونی و خصوصــی حرکت داد. نقش 
دولت باید به هدایت، حمایت و نظارت در اقتصاد، متمرکز و 
امکان فعالیت بیشتری به تعاونی ها و بخش خصوصی داده 
شود. در زمان آقای رئیسی هم شاهد بودیم که بر حمایت 
و گســترش دامنه فعالیت بخش خصوصی تاکید می شد. 
امروز ۸۰ درصد اقتصاد کشــور ما دولتی است و می دانیم 
ادامه این وضعیت مفید نخواهد بود، بنابراین اولویت سوم 
دولت را حرکت به سمت اقتصاد تعاونی و بخش خصوصی 

و کاهش میزان تصدی دولت بر اقتصاد می دانم.

نماینده موافق گشت ارشاد:
کسی نمی تواند طرح نور را

متوقف کند
یک نماینده مجلس گفت: طرح نور ]گشــت ارشاد[ اجرا 
می شــود تا زمانی که قانون اصلاح شود و امیدواریم که به 

قانون عمل شود.
به گــزارش باشــگاه خبرنــگاران، ســیدعلی یزدی خواه 
نایب رئیس اول کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی  
درباره طرح نور گفت: هر عملی که دســتگاه های اجرایی 
انجام می دهند اگر بر مبنای قانون مصوب مجلس باشــد 
لازم الاجراست و کســی نمی تواند آن را متوقف کند مگر 
اینکه قانون را دوباره اصلاح کنند لذا اگر طرح نور مستند 
به مصوبات قانونی است ادامه پیدا می کند، اما اگر مستند 
نیست و برخورد با آن سلیقه ای است ممکن است ادامه آن 

متوقف شود و مسئولان مربوطه باید آن را پیگیری کند.
نایب رئیس اول کمیســیون فرهنگــی مجلس اظهار کرد: 
نظرات شخصی نمی تواند حاکم باشد، چون مبنا و شاخص 
برای ما قانون است و سخن معروفی است که می گوید یک 
قانون بد بهتر از نبود وجود قانون اســت لذا طرح نور اجرا 
می شــود تا زمانی که قانون اصلاح شود و امیدواریم که به 

قانون عمل شود.

احزاب

مجلس

و  با تلاش  نماینده سابق مجلس گفت: 
مبنا و حرکت رسول گرامی اسلام مردم 
از آن جاهلیت نجات پیدا کردند و وارد 
با  با عقل  انسان  حوزه اسلام شدند که 
خرد، با عقلانیت با مسائل برخورد کند 

نه با شمشیر و با زور و سرنیزه.
احمد مازنی، نماینده سابق مجلس در شب 
رحلت خاتم الانبیاء در جمع عزاداران هیئت 
عشــاق الائمه حزب مردم ســالاری گفت: 
پیامبر )ص( می فرمایند حسین از من است 
و من از حسینم. بارها شنیده ایم  که گفته اند 
بعثت علت محدثه اسلام است و عاشورا علت 
مبقیه اسلام است و اینکه حضرت می فرمایند 
حســین از من اســت و من از حسینم یک 
معنایش این است که عاشورایی که حسین 
بن علی)ع( قهرمان و امام و شهید این واقعه 
است در حقیقت عامل بقا و دوام و استمرار و 

حفظ اسلام پیامبر است.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه یک بیانی از 
امام صادق )ع( در زیارت اربعین در فصل یا 
قسمت دوم  از چهار قسمت از زیارت اربعین 
در مقابل خداوند متعال شهادت می دهیم که 
خدایا من شــهادت می دهم که حسین بن 
علــی )ع( خون قلبش را اهدا کرد تا مردم را 
از جهل نجات دهد، گفت: یکی از هدف های 
کلی قیام عاشــورا و نهضت عاشــورا رهایی 
جامعه از جهل اســت. بیانی از پیامبر اسلام 
داریم که می فرماید من مبعوث شدم بین دو 
جاهلیت، جاهلیت دوم  بســیار خطرناک تر و 

وحشتناک تر از جاهلیت اول است. 
مازنی با تاکید بر اینکه جاهلیت اول که قبل 
از بعثت اســت و ویژگی هایش هم مشخص 
است، گفت: اگر نسبتی بین عاشورا و بعثت 
بخواهیم برقرار کنیم یکی از آن رابطه ها این 
است که هم هدف بعثت و هم هدف عاشورا 

رهایی جامعه از اسارت جهل است.
این نماینده ســابق مجلس با اشاره به اینکه 
اما ســوال این است که این چه جهلی است 
که برای آن قیام پیامبر به عنوان مبعوث به 
رســالت و واقعه تلخ و ســنگین عاشورا باید 
اتفاق بیفتد، خاطر نشان کرد: معمولا وقتی 
در زیــارت اربعین می گوییم ابا عبدالله خون 
قلبــش را اهدا کرد تا مردم را از جهل نجات 
دهد، این چه جهلی اســت کــه یک واقعه 
خونین و تلخی چون عاشــورا باید این جهل 
را از بیــن ببرد، خب طبیعیســت که جهل 
به احکام و مســائل دینی روزمره نیست که 

اگر چنین بود حضــرت به منبر می رفتند و 
به مردم آموزش می دادنــد و کلاس احکام 
برگزار می کردند، آنچه که وجه مشترک بین 
جاهلیت قبل از اسلام و جهالت جامعه عصر 
امام حســین)ع( است و به خصوص تعبیر و 
تعریفی که برای این جهالت شــده جهل در 

مقابل عقل و خردورزی است.
وی در ادامه این مراسم یا بیان اینکه جامعه 
دچار وضعیتی شــده است که چه به صورت 
فــردی و چه اجتماعی قــدرت فکر کردن، 
قدرت فهمیدن و قدرت تصمیم گیری درست 
از آن ســلب شده؛ خاطر نشان کرد: به نوعی 
نظام ادراکی جامعه دســتگاری شده، مردم 
نمی توانند درست فکر کنند، در جاهلیت قبل 
از اسلام مردمی که از ویژگی های مثبت آنها 
مهمان نوازی بود، وفای به عهد بود، مهربانی 
و محبت بود، اما همیــن مردم وقتیکه یک 
اتفاق ساده ای در قلمرو زندگی آنها می افتاد 
امکان عقلانیت و امکان یک تصمیم عقلانی 

را از دست می دادند.
وی با اشــاره بــه اینکه وقتــی بحث منافع 
می شــود نمی توان بین عرب جاهلی و پس 
از اســلام و امروز تفاوتی قائل شد، گفت: به 
شــخصی گفتند چرا با گفتگو مشکل خود 
را حــل نمی کنید گفت تــا وقتی می توانیم 
جنگ کنیم لازم نیســت گفتگو کنیم، این 
قاعده عرب جاهلی بــود. دلیل جنگ اصلا 
مهم نبود، مهم این بود که در یک مجموعه 
و جریــان و جناح قرار دارنــد، باهم  جنگ 
می کردند و خونریزی راه حل مسئله شان بود، 
نمی توانســتند بفهمند که می شود را ه های 
بهتری پیدا کرد و تنها راه حل، جنگ و زور 

و قدرت نیست.
بــه گفته مازنی پیامبر اکرم )ص( وقتی وارد 
یثرب شد اولین کاری که کرد یک عهدنامه با 
مردم منعقد کرد که شاید بتوان آن را اولین 
قانون اساسی در تاریخ حیات بشر دانست که 

به این شکل مدون شده است. 
وی در ادامه افــزود: پس از این عهدنامه در 
بین مهاجر و انصار و گروه های مختلف مبنای 
ارزش گــذاری دیگر قبلیــه ای نبود و مبنای 
ارزش گذاری ایمان و اســلام و تقوا قرار داده 
شد، مبنای ارزش گذاری به تعداد شتر و برده 
و تعداد گاو و گوسفند و زمین نبود و  تاکید 
شده بود که راه حل منازعات هم تنها شمشیر 
نیست. مازنی با اشاره به اینکه یکبار پیغمبر 
اکرم از مشــورت با مردم ضرر کرد و آسیب 

دید و آن جنگ احد بود،گفت: جنگ پیروز 
را به دلیل بی توجهی به دســتور فرماندهی 
تبدیل به شکست کردند، حمزه شهید شد، 
پیامبر یار بزرگی را از دست داد، پیغمبر اکرم 
دندان هایشــان شکسته شد، بدنشان زخم ها 
برداشــت و علی ابن ابیطالب)ع( با شمشیر 
دور پیغمبــر حلقه زده بود مثــل پروانه ای 
دور شمع وجود پیغمبر می چرخید که وجود 

پیغمبر را از خطر نجات بدهد.
مازنی با بیــان اینکه چنیــن جنگی بر اثر 
مشورت با مردم اتفاق افتاد و پیغمبر با مردم 
قهر کرد و تصمیم گرفت دیگر با آنها مشورت 
نکند افزود:  این آیه شریفه در این زمان نازل 
ِ لنِتَ لهَُمْ ۖ وَلوَْ کُنتَ  شد:»فَبِمَا رَحْمَةٍ مِّنَ اللهَّ
وا مِنْ حَوْلکَِ«  اینکه  ا غَلیِظَ القَْلبِْ لَانفَضُّ فَظًّ
مردم دور شــما حلقه می زنند به شما ارادت 
دارند به دلیل این است که خدا در وجود شما 
یک نرمی قرار داده، رفتار شما با مردم، رفتار 
مهربانانه است اگر خشن بشوی این مردم از 

تو فاصله می گیرند.
وی افزود در آیه دیگری آمده است، »فَاعْفُ 
عَنْهُمْ« عفوشان کن. وَاسْتَغْفِرْ لهَُمْ«، برایشان 
استغفار کن. »اوِرْهُمْ فيِ الْمَْرِ«، باز هم با آنها 
مشورت کن. بعد از اینکه پیغمبر از مشورت 
بــا مردم و احترام به رای مــردم قهر کرد با 
مردم این آیه نازل شد که باز هم »وَشَاوِرْهُمْ 
فيِ الْمَْرِ« با آنها مشــورت کن، احترام بگذار 
به رای مردم، اینها باید رشــد کنند و تقویت 
ِ«ۚ  هر  لْ عَلیَ اللهَّ بشــوند،» فَإذَِا عَزَمْتَ فَتَوَکَّ
وقت مشــورت کردی خودت تصمیم بگیر با 

توکل بر خدا.
 این نماینده سابق مجلس خاطر نشان کرد: 
با تلاش و مبنا و حرکت رسول گرامی اسلام 
مردم از آن جاهلیت نجات پیدا کردند و وارد 
حوزه اسلام شدند که انسان با عقل با خرد، با 
عقلانیت با مسائل برخورد کند نه با شمشیر 
و با زور و ســرنیزه.  وی با اشاره به اینکه این 
جامعــه بعد از رحلت پیغمبر دوباره مســیر 
ارتجاع را آغاز کرد،گفت:  این ارتجاع تا مدتی 
با تاخیر و کندی پیش می رود، اما به نقطه ای 
می رسد که آدم هایی که در پیشگاه پیغمبر 
و در مکتــب پیغمبر تربیت شــدند عوض 
می شــوند.  مازنی با اشاره به اینکه در زمان 
خلافت امیرالمومنین علیهالسلام آن بزرگوار 
در مقــام خلافت دوباره مــردم را برگرداند 
به شــرایط ۲۵ ســال قبل اما آدم ها عوض 
شــده بودند، افزود: در دورهی امیرالمؤمنین 
علی)ع( ایشــان می فرماید اگــر من ببینم 
بیت المال و حق مردم را به مهر زنانتان داده 

باشید برمی گردانم به خزانه بیت المال.
وی با اشــاره بــه اینکه امام حســین )ع( 
می فرماید که ســنت مُرد و بدعت احیا شد، 
گفت: ارتجاع، برگشــت بــه جاهلیت یعنی 
همین، ســنت پیغمبر این بود که بیت المال 
ملک شــخصی شما نیست، مال مردم است، 
همه در آن حق دارند، مشــاع اســت و مال 
همه اســت، احــدی در هــر موقعیتی و در 
هر قــدرت و جایگاهی حق نــدارد در مورد 
بیت المال احســاس مالکیــت بکند، چه آقا 
باشد چه آقازاده و از هر جریانی. مازنی خاطر 

نشان کرد عوض شدن جامعه این است که به 
جای اینکه بگویند بیت المال است و من باید 
ببینم حــق دارم در این تصرف کنم یا خیر، 
می گوید اگر خلیفه ســوم بود بیش از اینها 
به من می داد، شما استاندار یا شما خلیفهی 
اعوذ بالله خسیســی هستید، چرا نمی دهید، 
این قرض الحســنه نبود، قرض پس نده بود، 

من قرار نبود پس بدهم!
وی افزود: تا دیروز یک جناح حاکم بود جناح 
دیگر منقد بود، امروز جناح دیگر حاکم شد 
و اگر در موقعیتی که قرار گرفت و این حس 
بوجود نیامد که دیگران خوردند و بردند حالا 
نوبت ماســت و تا فرصت هســت بخوریم و 

بارمان را ببندیم این هنر است.
مازنــی خاطر نشــان کرد: مــا دو خودکار 
داشــتیم یکی برای بیت المــال و یکی برای 
شخصی، بگذریم از اینکه نفوذیها می گویند 
آنها خیلی رعایت می کردند که بگویند خیلی 
ارزشــی هســتیم، اما واقعیت این است که 
همه ما اینطور فکــر می کردیم.  وی خاطر 
نشان کرد: ماشین در اختیار فرمانده جنگ 
بود، همســرش هم نیاز به بســتری داشت، 
حاضر نمی شد با ماشــین سپاه و حکومتی 
همسرشــان را به بیمارستان برســانند، اما 
امروز چه شــد؟ امروز فردی خودش به من 
می گوید که به من گفتند فلان مســئولیت 
را بــرای تو هماهنگ می کنیــم فلان مبلغ 
به حســابم واریز کن.  این نماینده ســابق 
مجلس خاطر نشان کرد: سال ها بود که اگر 
کســی در حضور ما می گفت من رفتم فلان 
جا و از من رشوه خواســتند ما رگگردنمان 
بر افروخته می شــد و عصبانی می شدیم که 
تــو داری توهین می کنــی و تهمت میزنی، 
داری علیه نظام اســلامی حرف می زنی، اما 
رسیدیم به نقطه ای که کار بدون رشوه حل 
نمی شود. وی افزود: رزمنده های ما اکثر آنها 
زیر ۲۲ ســال بودند، فهمیده ها با صداقت و 
ســادگی و صفا به شــهادت رسیدند، ما چه 
کردیم با ایــن ارزش ها و امــروز کجاییم و 
چطور داریم با اعتبار امام و شهدا و بهشتی ها 
رفتار می کنیم؟ مازنی با تاکید بر اینکه همه 
ما عوض شــدیم، یادآور شد: این وضعیت و 
این تغییر یکبار در جاهلیت قبل از اســلام 
بود و یکبار در جاهلیت بنی امیه و جاهلیت 
پــس از پیامبر که به تدریج و با نفوذ عناصر 
اصلی دشــمن پیامبــر)ص( یعنی بنی امیه 
یکبار دیگر اتفاق افتاد و جامعه به وضعیت و 
شرایطی رسید که بعثت دیگری می خواست.  
وی خاطر نشــان کرد این بعثت با خطبه ها، 
ســخنرانی ها، نامه ها، تذکرها و اعزام مسلم 
ابــن عقیل، با حرکــت از مدینه به مکه و از 
مکه به عراق اتفاق افتاد؛ تمام این برنامه های 
عاقلانه و منطقی امام حســین )ع( و تلاش 
او و اصحابش نتوانســت وضعیت موجود را 
برای جامعه آشکار کند و بالاخره با آن شوک 
بزرگ که در واقعه عاشورا  رخ داد جامعه ای 
که قــدرت فهمیدن را از دســت داده بود و 
خلیفه را جانشین خدا می دانستند و بدعت ها 
را به جای سنت پذیرفته بودند با این شوک 

بزرگ مواجه شد.

حجت الاسلام مازنی مطرح کرد

مبنا و حرکت رسول اکرم)ص( در نجات مردم از جاهلیت

اســتاد حوزه علمیه قم گفت: بهترین 
از سیره  ســخن، گفتن و شــنیدن 
که  آنجا  خصوصا  اســت  پیامبر)ص( 
ما بتوانیم با اســتفاده از سیره پیامبر 
رحمت به رفع نیاز های روزمان پاسخگو 

باشیم . امروز دین مسئله اصلی است.
والمســلمین هادی سروش  حجت الاسلام 
استاد حوزه علمیه قم در شب رحلت خاتم 
الانبیاء در جمع عزاداران هیئت عشاق الائمه 
حزب مردم سالاری گفت: امشب و فردا به 
عنوان رحلت رســول اکرم )ص( رخدادی 
است که امیرالمؤمنین در نهج البلاغه از آن 
تعبیر می کند که مواجهه با مصیبتی هستم 
که نظیر ندارد؛ »لقدانقطــع بموتک ما لم 
ینقطع بموت احــد ..« یعنی رحلت پیامبر 
اعظم مصائب اســت که بــا فقدان ظاهری 
پیامبــر فاصله ای بین ما و بین وحی ایجاد 
شد و این آسیب با موت هیچ کس دیگری 

اتفاق نمی افتاد!
وی بــا تاکید بر این کــه اول باید دید دین 
چیست و بعد در دین چه مسئله ای بالاترین 
اهمیت را دارد؟ ادامه داد: هر اندیشــمندی 
تعریفــی از دین ارائه کــرده، اما دو تعریف 
خوب از دو شخصیت برجسته که بر گرفته 
از تعریف علمای سابق است را در اینجا کنار 

هم قرار می دهیم.
به گفته وی اول تعریف دین از سید قطب در 
تفسیر قرآن وی بنام فی ضلال القرآن است 
که می گوید: الدین اتصال الانسان الفانی الی 
وجود الباقی الذی صدر عنه الوجود، یعنی؛ 
دین اتصال یک موجود به نام انســان است 
که او فنا پذیر اســت بــه یک موجودی که 
اصل اوست و مطلق است و باقی است و عالم 
وجود از او ساخته شــده .طبق این تعریف 
هرکــس به ربوبیت الله اعتراف کند صاحب 

دین است.
حجت الاسلام والمســلمین سروش افزود: 
تعریف دوم از علامه طباطبایی اســت و در 
جلــد ۲۰ المیزان آمده، باید توجه داشــت 
ایشــان طی ۲۰ ســال المیزان را نوشــته 
و نظرات ایشــان گاهــی در جلدهای آخر 
المیزان عوض می شــود. ایشــان می گوید: 
دین هو انه ســلوک فی الحیاة دنیا یتضمن 
بکمال الاخروی؛ دین یعنی زندگی در دنیا 
که بشکل مقبولی باشد که متضمن کمالات 
آخرت شما هم باشد. علامه طباطبایی با این 
تعریف تمام رهبانیت و غیره را کنار می زند. 

طبق ایــن نظریه، عنصر اصلــی پیامبری 
پیامبر)ص( این است که کمالات اخروی را 
با حفظ امور دنیوی انسان محقق  می کند. 
این مدرس حوزه افزود: پیامبر،  تعلیم داشت 
اما تزکیه هم داشت و وارد عرصه اخلاقی و 
تربیت جامعه هم می شد، حال ما که ادعای 
ام القرای اسلامی داریم باید مقایسه کنیم و 
ببینیم آیا شبیه عناصر اصلی پیامبر هستیم 
یا نه. به گفتــه وی دو عنصر در قرآن مهم 
اســت؛ اولا توحید و  دوم اخلاق و حقوق و 
پیامبری پیامبر)ص( بر حول این دو محور 
اســت. توحید؛ یعنی تمام توجه به خداوند، 
یعنی خدامحوری و خدا خواهی است، آنقدر 
خداوند در رابطه با این توحید غیور است که 
در آیه سوره اسرا نشان دهنده غیرت الهی 
است تصریح می کند گوشه انحرافی از مسیر 
توحید به بت و بت خواهی و بت پرســتی و 
بت پرســتان باعث عذاب است و نسبت به 
پیامبر )ص( بصورت جدی تری بیان نموده؛ 
»لو ترکن شــیئا قلیلا«  ای پیامبر اگر ذره 
ای به غیــر خدا توجه کنی چند برابر آنچه 
کافران در عذاب قرار گرفتند شما هم گرفتار 

همان شدائد می شوی.
حجت الاسلام والمســلمین سروش ادامه 
داد: آنقــدر ما را غرق سیاســت  کرده اند 
که همان هایی که طلایه دار ارزش اسلامی 
اند متاسفانه در بین شان هستند کسانیکه 
خدایی بودن و خدامحوی و خلوص از برخی 
از آنان دیده نمی شــود! ما بر اساس سخن 
امیرالمومنین)ع( می توانیم با دیدن وجنات 
و صورت و ادبیات افراد از نیت های توحیدی 

و یا شرک آمیزشان مطلع شویم.
وی افزود: علامت توحید این اســت که به 
تعبیر علمــای اخلاق یک فــرد مخلص و 
یعنی   باشــد،  الذات«  »نکُران  معنویت گرا؛ 
کســی که به هیــچ عنوان بــرای خودش 
حســابی باز نمی کند،  ما ایــن حال را در 
پیامبر مشــاهده می کنیم، این چنین است 
که پیامبر کســی که نزدیک ترین خلائق 
به خدا بود .   حجت الاســلام والمسلمین 
سروش افزود:  امام خمینی در دهه سی در 
تابســتان ها به شهر محلات سفر می کردند 
و علماء شــهر مساجد خود را تقدیم ایشان 
کردند و ایشــان نپذیرفت، بعد درخواست 
دوم را مطرح کردند که برای مردم مجلس 
وعظ و ســخنرانی داشته باشــید و ایشان 
باشرط اینکه علماء مساجد را تعطیل نکنند، 

پذیرفتند و در اولین روزی که حدود مغرب 
آمدند تا در مسجد جامع شهر صحبت کنند 
دیدند تشک کوچک و پشتی گذاشتند، امام 
راحل،  اول آنها را کنار گذاشت و مانند مردم 
دیگر روی زمین نشست وبعد صحبت کرد. 
گمان کنم کتاب »شرح حدیث جنود عقل و 
جهل« که ایشان در پایان آن کتاب تصریح 
کرده اند در شهرمحلات نوشته اند، مفاد آن 
جلسات اخلاقی امام باشد. غرض این بود که 
شرط اول در دین؛ توحید و خلوص و بیرون 
آمدن از پوسته های خود ساخته شرک و ریا 

است.
استاد حوزه ادامه داد: عنصر دوم در پیامبریِ 
پیامبر، رعایت  اخلاق و حقوق است. استاد 
شــهید آقای مطهری مطلب جالبی دارد و 
می فرماید؛ دین قانون است اما مانند قوانین 
دنیا قانون تک بعدی نیست که بگوید باید 
این کار باید برای حفظ مصالح توسط مردم 
انجام شود مانند پرداخت مالیات، بلکه دین 
از مردم عملی را مطالبه می کند که در عین 

حال توام با روح باشد.
وی خاطر نشان کرد: ما تمام حقوق و احترام 
به انسان و انسانیت را در آخرین سخنرانی 
و خطبه پیامبر در مسجد النبی می بینیم، 
همان خطبــه ای که پیامبــر )ص( اعلام 
کرد تمام مســلمین جمع شوند و حتی از 
اطراف مدینه هم آمدند و امر فرمودند برای 
اینکه جلسه کاملا رسمی باشد؛ فرماندهان 

نظامی با لباس نظامی وارد شوند، و پیامبر 
اکــرم فرمودند: »اذُکر الله الولی من بعدی« 
یعنی به هرکسی که فردای بعد از من دارای 
جایگاه چنین است تذکر می دهم و خدا را 
ما بین خود و او قرار می دهم؛ مبادا بر مردم 
رحم نکنــد! باید بزرگ ها را احترام کند، به 
کوچک تر ها عطوفت داشــته باشد، باید در 
جامعه به فرهیختگان و بزرگان اندیشــه و 
علم احترام گــذارد، مبادا به جامعه ضرری 
وارد کند که مردم ذلیل می شــوند، و مبادا 
در تصمیم گیری کاری انجام شود که جامعه 
گرفتار فقر شود و اگر افراد فقیر شوند دیگر 
دین نخواهند داشــت )در مورد دین گفته 
شد که ســلوک معنوی دنیا توام با آخرت 
معنا می شود( مبادا مسئول و حاکم درب ها 
را ببنــدد! بین خود و مردم فاصله نیندازید 
که در اینصــورت در جامعه آنهایی که زور 
دارند بر آن ها که زور ندارند مسلط می شوند 
و گــردن ضعیفان را می شــکنند، مبادا در 
هر شــرایطی اعــلام بســیج عمومی برای 
جنگ کند که چنین تصمیماتی نسل امت 
اســلام به انقراض خواهید کشاند. به گفته 
والمســلمین هادی سروش  حجت الاسلام 
بــا دقت در این خطبه انســان به پیامبریِ 
پیامبر)ص( بیشتر و بیشتر نیل پیدا می کند 
که این انســان بی نظیر در بشــریت تا چه 
 حد به فکر مــردم و دلواپس آینده مردم و 

دین آنان است.

حجت الاسلام سروش در هیئت عشاق الائمه حزب مردم سالاری تشریح کرد

سیره و اساس پیامبری پیامبر)ص( 


